
U
prethodnom broju Biltena Unije, Pegi Hiks,
direktor UNMIK -ove Kancelarije za povratak i
zajednice u Pri{tini, govorila je o procesu

povratka Srba i drugog nealbanskog stanovni{tva na
Kosovo i Metohiju. Nedugo zatim u medijima se pojav-
ila informacija da }e ova Kancelarija svoje
nadle`nosti preneti na privremene institucije,
odnosno Vladu Kosova. Ova informacija dosta je
ustalasala srpsku javnost, posebno interno raseqena
lica. Odgovor na ovo pitawe, kao i niz drugih,
vezanih  za trenutno stawe na Kosovu i Metohiji
potra`ili smo od Nenada Radosavqevi}a savetnika
specijalnog izaslanika UN za Kosovo i Metohiju. 

• Koliko su istinite tvrdwe da Kancelarija za
povratak i zajednice prestaje sa radom?

Gledano formalno, najnovije najave ne zna~e
prestanak rada Kancelarije za povratak, ali fakti~ko
stawe pokazuje da se u novim uslovima gubi smisao wenog
postojawa. 

• Mo`ete li nam razjasniti Va{e tvrdwe?

Sve je zapravo po~elo pre tri meseca. Tada su tri
predstavnika Srba i pet albanskih lidera u Ameri~koj
kancelariji u Pri{tini potpisali jedan papir kojim je
tra`eno formirawe ministarstva za povratak. Ovim pot-
pisima po~ela je konkretna aktivnost, kako bi se

nadle`nost, odnosno ovla{}ewa specijalnog izaslanika,
kada je povratak u pitawu, prenela na privremene insti-
tucije. To je su{tina ~itave pri~e.

• Zna~i li to da }e povratak Srba i drugog nealban-
skog stanovni{tva na Kosovo i Metohiju biti jo{
te`i?

Svakako. Pre svega `elim da naglasim da Kancelarija
za povratak i zajednice, koja je u proteklom periodu bila
pod direktnom ingerencijom UNMIK-a, nije postigla
zna~ajne rezultate kada je povratak u pitawu. Li~no mis-
lim da su ti rezultati slabi. Preno{ewe ovla{}ewa na
privremene institucije ili boqe re~eno Vladu Kosova,
s pravom kod srpske zajednice stvara odre|ene sumwe da
}e proces povratka biti jo{ usporeniji. Razlozi  za
ovakve tvrdwe prepoznatqivi su i drugim sferama koje
su trenutno pod upravom privremenih institucija. Slabi
rezultati vidqivi su i u onim oblastima koje se ti~u
`ivota ve}ine gra|ana na Kosovu i Metohiji. Pre svega to
se odnosi na veliku nezaposlenost, katastrofalnu
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Na po~etku obavqawa funkcije savetnika

specijalnog izaslanika imao sam vrlo ~este i

konkretne razgovore sa {efom misije UNMIK-a

Mihaelom [tajnerom. Ne{to mawe sa Harijem
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nazreti namera da }e se izvr{iti prenos

ovla{}ewa vezanih za povratak sa specijalnog iza-

slanika na privremene institucije. Od tada su

samnom na tu temu izbegavane bilo kakve komu-

nikacije, a pregovori su usmereni na Vladu Kosova,

odnosno me|uministarskog koordinatora za

povratak Milorada Todorovi}a



ekonomsku situaciju, infrastrukturni haos, a mo`e se
navesti i jo{ niz sli~nih primera.

• S obzirom da ste u stalnom kontaktu sa raseqen-
im licima i qudima koji se trenutno nalaze na
prostoru Kosova i Metohije, mo`ete li nam
preneti wihovo mi{qewe o ovoj odluci me|unaro-
dne zajednice.

Definitivno srpska zajednica na Kosovu i Metohiji i
raseqena lica van pokrajine su protiv toga da se
nadle`nosti rezervisane za specijalnog izaslanika
prenose na privremene institucije. Po wihovom
mi{qewu, sa kojim se u potpunosti sla`em, ovla{}ewa,
odnosno mandat specijalnog izaslanika trebalo bi da
bude poja~an, kako bi mogao efikasnije reagovati u
slu~ajevima opstrukcije. 

• Imate li neki konkretan primer takvog
pona{awa?

Ima ih mnogo. Kada je povratak u pitawu, primer u
Klini je najslikovitiji. Tamo{wi predsednik op{tine
Ram Mana javno se izjasnio protiv povratka Srba. On je u
vi{e navrata i pred predstavnicima me|unarodnih
institucija iznosio ovakve tvrdwe i sam postavqao
uslove koje Srbi treba da ispune kako bi mogli da se
vrate svojim ku}ama. A onda mo`ete misliti kako }e te}i
povratak kada se nadle`noti za ovaj proces prenose u
ruke onima koji se tako izja{wavaju. Prema informacija-
ma koje su mi dostupne {irom Kosova ve} su po~ele
pripreme i izbor qudi koji }e voditi proces povratka.

• Da li po ovla{}ewima kojima raspola`e specijalni
izaslanik mo`e nekog da smeni, ako neko, naprimer,
vr{i opstrukciju?  

Postoje neki mehanizmi koji su ranije trebali da
za`ive. To je bilo u vreme kada su u op{tinama na vlasti
bili lokalni administratori. Samo u jednom slu~aju
do{lo je do smewivawa i to lokalnog administratora u

Klini. To je jedinstven slu~aj da je ne{to od ovla{}ewa
upotrebqeno, a opstrukcija je bilo mnogo vi{e. Ako tome
dodamo da sada u op{tinama ni lokalni administratori
nemaju nikakva ovla{}ewa, ve} kompletna vlast pripada
lokalnoj administraciji, svaki daqi komentar je
suvi{an.

• Zna~i li to da je sada jo{ te`e primeniti nekakve
za{titne mere?

Da. Sada je sve prili~no druga~ije. Sada postoje
institucije na koje se uvek mora oslawati me|unarodna
misija. Prakti~no se prema ni`im institucijama speci-
jalni izaslanik obra}a upustvima, savetima, a nikako
nare|ewima. Te{ka je procedura da se re~ ili odluka
specijalnog izaslanika sprovede u delo. To je gre{ka
misije.

• Da li su i srpski predstavnici u privremenim
institucijama u protekle tri godine imali
gre{aka? Koliko je wihov (ne)rad doprineo da u
Pokrajini stawe bude onakvo kakvo je sada? 

Objektivno srpski predstavnici u privremenim insti-
tucijama malo toga su mogli da urade, iako smo u sav taj
posao u{li sa mnogo ambicija. I pored li~nog zalagawa i
ogromniog po`rtvovawa nismo zadovoqni rezultatima
rada. Mi smo bili prinu|eni, kao i u ostalom sva srpska
zajednica na Kosovu i Metohiji, da u~estvujemo u jednom
procesu stvarawa multietni~nosti i tolerancije i to
smo radili zaista iskreno. Me|utim, kada smo videli da
nema rezultatata, pre{li smo na druge oblike rada.

• Koji su to oblici? 

Mi smo insistirali i daqe to radimo na su`ivotu
dve najve}e zajednice na Kosmetu. Ovaj put zapo~eo je jo{
pokojni premijer \in|i}, a kasnije je razra|en u Planu o
decentralizaciji Kosova i Metohije, koji je izradila
sada{wa Vlada Srbije. Upro{}eno re~eno, Srbi bi
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Spora obnova je jedan od razloga maweg broja povratnika
na Kosovu i Metohiji, tvrdi Radosavqevi}



imali vlast na svom prostoru na kojem `ive, a Albanci na
svom. Ostale bi zajedni~ke institucije koje i sada posto-
je. Kako bi se spre~ila majorizacija ve}ine nad ma-
winom, odnosno da se ne bi donosile odluke koje bi jed-
nima donosile korist na {tetu drugih, trebalo bi
prona}i za{titni mehanizam. Wime bi se, uz pomo}
me|unarodne zajednice, mogla lako definisati podela
po pitawu vlasti izme|u etni~kih zajednica.

• Neki ipak re{ewe vide, tako|e, u podelama, ali na
drugi na~in. Podelama po teritorijalnom prin-
cipu.

Ukoliko se ne prihvati ovakva varijanta
multieti~nosti, koju sam ranije obrazlo`io, a za koju sam
se zalagao pune tri godine svoga rada, naredni korak }e
svakako biti teritorijalna podela. Ja tu varijantu ne
`elim. Ona je pogubna za daqu budu}nost obe zajednice.
Mo`da, u ovom trenutku, nekome to mo`e izgledati
re{ewe problema, no, dugoro~no gledano ono }e izazvati
samo jo{ ve}a zao{travawa na ovim prostorima.
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Formira se Ministarstvo za povratak?

Milorada Todorovi}ame|uministarskog koordinatora zadu`enog za povratak u Vladi Kosova, tako|e, smo zamo-

lili da da svoju ocenu o upe{nosti rada srpskih predstavnika u privremenim institucijama, da iznese svoje vi|ewe

za{to je povratak neuspe{an i na koji }e institucionalni na~in biti re{eno pitawe povratka.

"Zahtev za osnivawe ministarstva za povratak potekao je pri formirawu Vlade Kosova, jo{ u januaru 2002.

godine,  od predstavnika koalicije "Povratak". Ova inicijativa tada je odbijena od strane Albanaca, bez bilo kakve

vaqane argumentacije. Tada je izmi{qeno mesto me|uministarskog koordinatora za povratak i zajednice, na kome

se ja jo{ uvek nalazim. Bez osobqa, bez politi~ke podr{ke, pre svih, albanskih politi~ara, ovu funkciju je bilo

te{ko obavqati. Sve se svodilo na ulogu vatrogasca, kako bi se reagovalo na "ga{ewu" aktuelnog problema. Cela

pri~a se svodi na to da ste imali funkciju, ali ne i mo}. Me|utim ja se sa zadovoqstvom se}am nekih svojih diskusi-

ja i stavova koje sam iznosio na raznim skupovima i institucijama na kojima sam bio prisutan. To se pre svega odnosi

na diskusiju na Visokoj radnoj grupi za povratak, kada sam predlagao kompromisno re{ewe u odnosu na ono {to pi{e

u strategiji povratka. Tra`io sam da se svako vra}a svojoj ku}i, ali iz dva koraka. Prvi bi bio da se povratak omogu}i

tamo gde postoje uslovi za to, kao {to su bezbednost, {kolski sistem, zdravstvena za{tita i sli~no. U drugom koraku

prognanici bi se vra}ali u mesta iz kojih su izbegli, kada se tamo zato stvore uslovi. To nije prihva}eno, na`alost,

i od srpskog predstavnika koji je u~estvovao na tom sastanku", pri~a Todorovi}. 

On smatra da je pitawe ministarstva za povratak o`ivqeno onog trenutka kada je me|unarodnoj zajednici bilo

potrebno da Srbe ubedi da iza|u na izbore. "Prvo je re~eno da }e se, kao mera poverewa, to ministarstvo zvati min-

istarstvo za povratak. Zatim su Albanci predlo`ili da se ono zove ministarstvo za mawine, {to je za srpsku stranu

bilo totalno neprihvatqivo. Tre}u, kompromisnu, verziju dao je UNMIK. Ministarstvo za zajednice, qudska prava

i povratak, gde se povratak nalazi tek na tre}em mestu, je predlog koji }e najverovatnije biti usvojen", dodaje

Todorovi}.

Rad me|unarodnih institucija na promociji povratka i wegovom izvr{ewu  Todorovi} ovako komentari{e:

"Kod [tajnera su postojala tri prioriteta. Ekonomski razvoj, borba protiv kr iminala i povratak. Povratak je bio

prepu{ten Kancelariji za povratak i zajednice, a u okviru Vlade Kosova me|uministarskom koordinatoru o ~ijim

sam nadle`nostima ve} govorio. Moram da istaknem da sam se jo{ na po~etku svog mandata obru{io na strategiju

povratka i na izostanak rezultata, ali i na licemerje me|unarodne zajednice. Ovde bi posebno apostrofirao rad

Kancelarije za povratak i weno izvr{no osobqe. Ja znam za{to do povratka nije do{lo i koje krivac za to. Su{tin-

ski problem je u me|unarodnoj zajednici koja nema snage da se suprostavi ekstremnom delu albanske politi~ke elite,

{to }e se, verujem, na kraju obiti o glavu samoj albanskoj zajednici. Onog momenta kada samo Srbi prestanu da budu

problem, problem }e se javiti me|u wima samima. Ako je neko naviknut da mesto na parkingu dobije pod pretwom

oru`ja, isto tako radno mesto, i svako drugo bitno pitawe re{ava na taj na~in, tada }e se videti da sve to nema veze

sa me|uetni~kom mr`wom", smatra Todorovi}. 

Radosavqevi} i Todorovi} na Nacionalnoj konferenciji
o izbeglicama i raseqenim licima



Druga Nacionalna konferencija o izbeglicama i
raseqenim licima u organizaciji Komesarijata za
izbeglice vlade Srbije i Visokog komesarijata UN za
izbeglice (UNHCR-a) , a pod pokroviteqstvom  Danskog
saveta za izbeglice (DRC), odr`ana je sredinom  ovog
meseca u Beogradu. Rad konferencije odvijao se u tri
Radne grupe. Na prvoj Radnoj grupi razgovaralo se o inte-
graciji izbeglica, drugoj, o povratku izbeglica u Hrvatsku
i Bosnu i Hercegovinu, dok se na tre}oj  Radnoj grupi
raspravqalo o statusu interno raseqenih lica i
povratku na Kosovo i Metohiju. Zakqu~ci i preporuke

Radnih grupa iznesene su kasnije na plenarnoj sednici
koja je odr`ana u maloj sali Skup{tine Dr`avne zajed-
nice Srbije i Crne Gore

Na zajedni~koj sednici, u~esnicima Konferencije
prvi se obratio Zoran [ami, predsednik Skup{tine
Dr`avne zajednice SCG. Pozdravqaju}i u~esnike ovog
skupa on je rekao da se trenutno u Srbiji i Crnoj Gori
nalazi preko 280.000 izbeglih i 226.000 raseqenih lica.
Govore}i o problemu raseqenih sa Kosova i Metohije,
[ami je istakao da se on mo`e re{iti samo stvarawem
pravnih uslova, a prvi korak bi trebalo da bude real-
izacija Plana za decentralizaciju, koji je uradila vlada
Srbije. " Na`alost bez razumevawa i podr{ke ovom planu
od strane me|unarodne zajednice, on }e se te{ko reali-
zovati, a samim tim i poboq{ati stawe na Kosovu i
Metohiji", smatra Zoran [ami. Na plenarnom zasedawu
u~esnicima skupa obratili su se Neboj{a ^ovi} ,
predsednik Koordinacionog centra, Mauricio Masari,
{ef misije OEBS-a u SCG, kao i jo{ neki predstavnici
me|unarodne zajedice. Dragi{a Dabeti}, republi~ki
komesar za izbeglice, zahvalio se u~esnicima konferen-
cije na konstruktivnom radu, kao i svima onima koji su
pomogli da se ona odr`i.
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ODR@ANA DRUGA NACIONALNA KONFERENCIJA O IZBEGLICAMA I RASEQENIM
LICIMA

I Unija na Konferenciji  
Predstavnici Unije asocijacija interno raseqenih

lica aktivno su u~estvovali u radu Konferencije.
Slavica Milunovi}, predsednica Upravnog odbora
Unije, obratila se u~esnicima Radne grupe za interno
raseqena lica i povratak na Kosovo i Metohiju i upoz-
nala ih sa aktivnostima ove organizacije. Treba nagla-
siti, da je jedan od zakqu~aka Radne grupe bio i poziv
svim relevantnim ~iniocima da daju {iru i ja~u
podr{ku nevladinim organizacijama koje pru`aju pomo}
raseqenim licima. 

Druga Nacionalna Konferencija o re{avawu pitawa izbeglih lica, Beograd, oktobar 2004.



Radna grupa za interno raseqena lica i
povratak na Kosovo i Metohiju 

Dario Karminati, {ef misije UNHCR-a u Srbiji i
Crnoj Gori, predsedavao je ovom Radnom grupom i po
wenom zavr{etku bio izvestilac na plenarnoj sednici.
Zakqu~eno je, da se nasiqe od 17. marta negativno
odrazilo na do tada postignut napredak u povratku. Radna
grupa je istakla potrebu za ja~awe dijaloga izme|u zajed-
nica na Kosovu i Metohiji i naglasila zna~aj daqeg
ukqu~ivawa direktno pogo|enih lica u proces dono{ewa
odluka. Podr`avaju}i napore vlade Srbije i me|unarod-
nih aktera ulo`ene u proces zatvarawa kolektivnih cen-
tara za izbeglice, Radna grupa je naglasila potrebu da se
pru`i adekvatan odgovor na stambeno zbriwavawe rase-
qenih lica. Nagla{ena je ~iwenica da su sva raseqena
lica gra|ani SCG i da, kao takvi, trebaju u`ivati sva
prava kao i svi ostali gra|ani Dr`avne zajednice. Na

ovom telu izra`ena je zabrinutost zbog sve ve}eg broja
predstavnika mawina sa Kosova i Metohije koji se pod
prinudom vra}aju u druge krajeve Srbije i Crne Gore.

POVRATAK U
BELO POQE

Belo Poqe, selo na obodu Pe}i, za koga wegovi
me{tani ka`u da je jedno od najstarijih naseqa u
Metohiji, imalo je pre progona Srba 1999. godine, preko
300 stanovnika. Prvi povratnici vratili su se u prole}e
2003. godine, i uz pomo} me|unarodne zajednice uspeli su
da obnove crkvu, parohijski dom i privedu kraju obnovu 24
poru{ene ku}e. Ispostavilo se uzalud. Martovski pogrom
nije zaobi{ao ni me{tane Belog Poqa. Popaqeno je sve,
{to je moglo da se popali, a samo zahvaquju}i hrabroj

intervenciji jedne od pripadnica me|unarodnih snaga na
Kosovu i akciji italijanskog KFOR-a, povratnici su
izvukli `ive glave. Iako su mnogi mislili da }e ih tim
~inom obeshrabriti, me{tani sela krenuli su u jo{ jednu
obnovu. O trenutnom `ivotu me{tana pisali smo u
pro{lom broju Biltena, a prema posledwim informaci-
jama sa kojima raspola`emo privodi se kraju rekonstruk-
cija ponovno spaqenih ku}a. U prostorijama udru`ewa
"Zavi~aj za povratak", prilikom nedavne posete, razgo-
varali smo sa Feniom Priangelu, projekt menaxerom
Evropske perspektive. Od we smo saznali da ova orga-
nizacija, u saradwi sa ~lanicama Unije "Zavi~aj za
povratak", "Jug" i "Sveti Spas", trenutno radi na
povratku 40 porodica u selo Belo Poqe.

"Trenutno se vr{i identifikacija raseqenih lica
koji su izrazili `equ za povratkom, a potom }e zain-
teresovane osobe i}i u posetu selu kako bi se na licu
mesta uverile o stawu svoje imovine i mogu}nostima
rekonstrukcije ku}a. Za nosioce porodi~nih doma}insta-
va bi}e obezbe|en privremeni sme{taj, hrana, ogrev i
druge potrep{tine sve do useqavawa u obnovqene ku}e.
U drugom delu projekta porodice }e imati odre|ena
nov~ana primawa, a bi}e im obezbe|ene i poqo-
privredne ma{ine i alati kako bi samostalno mogli
zapo~eti neke aktivnosti. U toku je organizovawe grupe od
osam korisnika, kojima }e ku}e po~eti da se grade odmah
i ako vremenske prilike dozvole oni bi do zime trebalo
da budu u svojim domovima. Ostale ku}e obnavqa}e se
po~etkom naredne godine i trebalo bi da budu useqene
do leta 2005. godine", ka`e za  Bilten Unije Fenia
Priangelu. 
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Poruka premijera Srbije
Vlada Srbije svesna je problema izbeglica i rase-

qenih lica i ~iwenice da je wihov polo`aj veoma
te`ak, jer postoje brojne prepreke u trajnom re{avawu
problema populacije, poru~io je pismenim putem pre-
mijer Srbije Vojislav Ko{tunica u~esnicima
Konferencije. "Stav vlade Srbije se bazira na
neophodnosti povratka interno raseqenih lica na
Kosovo i Metohiju, garantovawu prava na dom slobodu
kretawa, prava na slobodan i dostojanstven `ivot, kao
i svih drugih gra|anskih, verskih, nacionalnih i qud-
skih prava. Samo re{avawe pitawa izbeglih i rase-
qenih lica, uz punu podr{ku me|unarodne zajednice,
mo`e da doprinese miru, stabilnosti i prosperitetu u
regionu" ka`e se, izme|u ostalog, u poruci premijera
Ko{tunice

Dario Karminati, {ef misije UNHCR-a u SCG, 
predsedavaju}i u Radnoj grupi

Fenia Priangelu u prostorijama “Zavi~aj za povratak”
sa Dostom Pali}, izvr{nim direktorom udru`ewa



PRIZRENSKI REGION

Rekonstrukcija i povratak 

Po~etkom oktobra u Prizrenu je odr`ana sednica
Op{tinske radne grupe. Na ovom sastanku na kome su od
srpskih predstavnika prisustvovali Slavica
\or|evi}, Stanislav Zaharijevi}, Verica Gligorije-
vi}i Zlatko Mavri}, usvojen je spisak povratnika, koji-
ma }e se graditi ku}e u Sma}u i Gorwoj Srbici. "Do kraja
ove godine u Sma}, multietni~ko selo u kome `ive pred-
stavnici i albanske i srpske zajednice, predvi|eno je da
se izgradi 11 ku}a, a postoje izvesne {anse da bi se taj
broj pove}ao za jo{ ~etiri. U Gorwoj Srbici grade se
~etiri ku}e, a poslat je zahtev za jo{ jednu", ka`e za
Bilten Unije jedan od u~esnika sastanka  Stanislav
Zaharijevi}. " Na prole}e, prema garancijama nema~ke

nevladine organizacije ASB, u Sma}u }e biti izgra|eno
jo{ 30 domova, a u Gorwoj Srbici deset. Osim toga ova
organizacija obe}ava obnovu jo{ osam ku}a u selu Novake
pored Prizrena, gde je ve} izgra|eno preko {ezdeset
doma}instava", pri~a Zaharijevi}.   

"Rekonstrukcija objekata poru{enih u martovskom
nasiqu u Prizrenu zavr{ena je za pet porodica, ~ije su
ku}e imale o{te}ewa druge i tre}e kategorije. Wihovi

vlasnici, koji su sme{teni u bazi nema~kog KFOR-a,
kqu~eve }e dobiti tokom ovoga meseca. Pri useqewu oni
}e primiti i ~ek na dve hiqade evra, namewenih za
kupovinu najneophodnijeg poku}stva. Trenutno se vr{i
rekonstrukcija jo{ sedam ku}a, koje bi trebalo da budu
zavr{ene uskoro" dodao je Zlatko Mavri}, u~esnik ovog
sastanka. 
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NASTAVAK USPE[NE SARADWE SA

IOCC-om

Besplatna pravna pomo}

Me|unarodna pravoslavna dobrotvorna organizaci-

ja (IOCC), po~etkom proteklog meseca nastavila je pro-
jekat Regionalne mre`e pravne pomo}i i poboq{awa
informisanosti raseqenih lica. U ovaj projekat
ukqu~ena je izvr{na kancelarija Unije, kao i udru`ewa
" Bo`ur" sa kancelarijom u Smederevskoj Palanci, "Glas
Kosova i Metohije" sa pravnom kancelarijom u
Kru{evcu, "Zavi~aj za povratak" sa kancelarijom u
Kragujevcu i "Sveti Spas" sa svoje dve kancelarije u
Beogradu. Raseqena lica mogu dobiti besplatnu pravnu
pomo} u vezi sa pravima iz radnog odnosa, stambenim i
imovinskim pravima i drugim pravnim pitawima. [to
se poboq{awa informisanosti ti~e, od sredne okto-
bra po~eo je novi ciklus radio emisije "Raskr{}a
`ivota" koja se emituje svakog petka od 15-17 ~asova na
talasima Radija Glas crkve.

Da podsetimo, sredinom 2002. godine, IOCC je
podr`ao ideju da se na jednom mestu okupe organizacije
koje se bave pitawima interno raseqenih lica. Tada je
osnovana zajedni~ka kancelarija sedam udru`ewa sa

kojima je IOCC ve} imao vi{emese~nu saradwu.
Asocijacija ovih udru`ewa, nazvana je Unija. Prvi pro-

jekti Unije ura|eni su kroz programe IOCC-a koje je
finansirala Norve{ka crkvena pomo} (NCA). 

Neposredno nakon toga pokrenut je i program
poboq{awa informisanosti raseqenih lica, finan-

siran od UNHCR-a, koji Unija od sredine ove godine
realizuje sa ovom organizacijom.

Obilazak Uro{evca i Drsnika

U okviru idi-vidi posete, koje organizuje udru`ewe "Bo`ur" u saradwi sa Danskim savetom za izbeglice (DRC),
desetak me{tana sela Drsnik, do ratnih zbivawa jednog od najbogatijih u op{tini Klina, po~etkom ovog meseca
obi{lo je svoje domove. Na odr`anom sastanku kojem su prisustvovali predstavnici op{tinskih vlasti i pripadnici
me|unarodne zajednice, konstatovano je da postoje bezbednosni uslovi za povratak. Usvojen je koncept papir, a u prvom
ciklusu predvi|eno je da se u prole}e krene sa gradwom dvadeset ku}a. 

Sredinom meseca, tako|e, u sklopu idi-vidi aktivnosti, deset raseqenih lica posetili su grad Uro{evac.
Pripadnici me|unarodnih snaga omogu}ili su raseqenim licima da posete i svoje domove. [est ku}a je potpuno
sru{eno, a u dve ku}e su useqeni Albanci. Uzurpatori, koji sada `ive u tim ku}ama, pustili su Srbe da u|u unutra,
{to do sada nije bio slu~aj. Ku}e su opusto{ene, a kompletan name{taj je iznesen. Narednog dana odr`an je sastanak
u op{tini Uro{evac i najavqna je mogu}nost povratka, {to ne}e i}i lako, jer se radi o urbanoj sredini. Trenutno u
Uro{evcu `ivi samo jedan mali broj srpskih stara~kih porodica u Vidovdanskoj ulici i po re~ima potpredsednika
Skup{tine op{tine, ti qudi `ive u izolaciji i nemaju slobodu kretawa. Korisnici idi-vidi posete obi{li su i
gradsko grobqe, koje je izuzetno zapu{teno, a ve}i deo spomenika u wemu je sru{en.

Prizren - Potkaqaja, oktobar 2004.



S
redinom oktobra predstavnici Koordinacionog
centara obi{li su manastir Zo~i{te. Oni su u
razgovoru sa ocem Serafimom razgovarali dokle

se stiglo sa obnovom manastira i konaka. Prema re~ima
oca Serafima, obnova konaka, po~ela je 15. septembra, a
o~ekuje se da }e monasi, koji su trenutno sme{teni u kon-
tejnerima, pre zime useliti u svoje obnovqene kelije.

Peto~lana delegacija sastavqena od predstavnika
udru`ewa "Sveti Spas", Zavi~ajnog udru`ewa gra|ana
Prizrena i okoline "Sima A. Igumanov", i izdava~ke
ku}e "Prvo slovo", obi{la je oktobra meseca Kosovsku
Mitrovicu, Gra~anicu, Lapqe Selo, Pri{tinu, Sreda~ku
`upu, Prizren i manastir Sokolicu.

Poseta je imala za ciq multimedijalnu prezentaciju
trotomne kwige prof. dr Mihajla ^emeriki}a "Prizren
i okolina 1919-1941", na manifestaciji "Starosrpski
izvori", koja se od 12-14.10.2004. godine u organizaciji
Kulturno prosvetne zajednice Kosova i Metohije, a pod
pokroviteqstvom Ministarstva kulture RS, odr`ala u
Lapqem Selu. 

Pored mnogobrojnih aktivnosti, delegacija je bila
gost Osnovne {kole “Kraq Milutin” u Gra~anici.

Direktor izdava~ke ku}e "Prvo slovo", Dragica
Radosavqevi}, poklonila je deci izdawa ~asopisa
"Prvo slovo" i "\a~ko doba".

Primerci trotomne kwige "Prizren i okolina 1919-
1941", darivani su biblioteci manastira Gra~anica i
bratiji manastira Sveti Arhangeli. Poseta manastiru
Svetih Arhangela, bila je prilika za upoznavawe sa
naporima bratstva na rekonstrukciji manastira. Tom pri-
likom u ambijentu manastira ura|eno je snimawe
muzi~kog spota sa poznatim peva~em narodnih pesama,
Jordanom Nikoli}em. Ova delagacija poslenika kul-
ture, svoju posetu Kosovu i Metohiji zaokru`ila je obi-
laskom manastira Sokolica, koji je na taj dan slavio svoju
slavu Pokrov Presvete Bogorodice.
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MISIJA KULTURE
NA KOSOVU I

METOHIJI

POSETE
SRPSKIM

SVETIWAMA

Predstavnici Koordinacionog centra na ru{evinama
manastira Zo~i{te

Delegacija u razgovoru sa igumanom GermanomPetersen i Kerambon u Visokim De~anima

[ef UNMIK-a Soren Jesen-Petersen i komandant
KFOR-a francuski general Iv Kermabon posetili su
manastir Visoki De~ani. U ime vladike Teodosija
ugledne zvanice primio je protosin|el Sava Jawi}
koji se sa gostima zadr`ao u jedno~asovnom razgovoru u
manastirskoj biblioteci. Razgovarano je o teku}im
problemima sa kojima se suo~avaju de~anski monasi koji
ve} pet godina `ive u potpunoj izolaciji, bez slobode
kretawa. Nakon ovih razgovora, u kontaktu sa pred-
stavnicima lokalnih medija g. Petersen je izrazio
~vrst stav, da vredni kulturno-istorijski spomenici
kao {to je manastir Visoki De~ani, predstavqaju odgov-
ornost svih na Kosovu i Metohiji. To je put ka
demokratskom dru{tvu i Evropi, a on se, izme|u osta-
log, potvr|uje u odgovornom odnosu prema kulturnom i
verskom nasle|u.



GLAS KOSOVA I METOHIJE
NAGLASAK NA INFORMISANOSTI

Glas Kosova i Metohije (GKIM) osnovan je po
blagoslovu Wegovog preosve{tenstva episkopa ra{ko-
prizrenskog i kosovsko-metohijskog gg. Artemija. Po wegov-
om vladi~anskom blagoslovu ve} petu godinu izlazi i
bilten pod nazivom Glasnik Kosova i Metohije.

Iz ovoga se vidi da je od samog po~etka aktivnosti
GKIM poseban naglasak stavio na medije i aktivnosti u
wima. To se ogleda i u posledwih nekoliko meseci, kada
je ova organizacija pomogla u organizaciji konferencija
za {tampu vezanih za osve{tewe manastira Bawska i
obnovu manastira Svetih Arhangela i Devi~a. Vaqa
napomenuti, da se u septembru pojavio i dvobroj
Glasnika, kao i tre}e izdawe CD-a sa svim dosada
iza{lim brojevima. Oni su dostupni i na veb sajtu GKIM-
a, koji se nalazi na adresi: glaskim.co.yu.

Krajem ovog meseca pripremqena je postavka izlo`be
"Raspeto Kosovo" koja }e iti izlo`ena u vi{e od 40
gradova Srbije.

Uspe{no je priveden kraju i program pravne pomo}i
raseqenim i izbeglim licima, koji se izvodio pod
okriqem Me|unarodne pravoslavne organizacije (IOCC-
a). GKIM }e nastaviti sprovo|ewe ovog projekta kroz svo-
ju pravnu kancelariju koja se nalazi u Kru{evcu. U okviru
programa pove}awa informisanosti izlazi bilten
Unije, a GKIM aktivno u~estvuje u wegovom ure|ivawu.

ZAVI^AJ ZA POVRATAK
U AKTIVNOSTI SA MLADIM SNAGAMA

"Zavi~aj za povratak" iz Kragujevca je nevladina orga-

nizacija koja se bavi pitawima povratka raseqenih lica,
organizovawem i u~estvovawem u radu Op{tinskih rad-
nih grupa na Kosovu i Metohiji, informativnim delet-
nostima, pru`awem pravne pomo}i, odnosno svim onim
poslovima koje od ovog udru`ewa zahteva 13.000 raseqe-
nih, odnosno, 2.500 izbeglih lica koja su trenutno mesto
prebivali{ta prona{li u Kragujevcu i wegovoj okolini.

U saradwi sa Me|unarodnom pravoslavnom dob-
rotvornom organizacijom (IOCC), od 1. septembra, nas-
tavqen je projekat pru`awa pravnih usluga u okviru Re-
gionalne pravne mre`e ove organizacije, koji je "Zavi~aj
za povratak " sprovodio u proteklih deset meseci. 

Povratak rase-
qenih lica u selo
Belo Poqe pored
Pe}i tako|e je
jedan od prioritet-
nih zadataka ovog
udru`ewa. Zajedno
sa jo{ dve organi-
zacije Unije, Sve-
tim Spasom iz
Beograda i  Jugom

iz Kraqeva, kao partnerima Evropske perspektive,
udru`ewe je anga`ovano u pronala`ewu i identifikaci-
ji eventualnih povratnika u navedeno selo. Ovim
aktivnostima svakako treba pridodati i anga`ovanost u
projektu informisawa, koje Unija sprovodi kroz projekat
finansiran od strane UNHCR-a. 

U ciqu poboq{awa rada na realizaciji navedenih
aktivnosti, udru`ewe je nedavno anga`ovalo vi{e
mladih kadrova, uglavnom iz raseqeni~ke populacije.
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Bo`ur - Smederevska Palanka, 
Kara|or|eva 58, tel. 026/ 313-893
e-mail: bozur@verat.net

Glas Kosova i Metohije- Beograd
Makedonska 25
tel.: 011/ 3373-841
e-mail: gkim@eunet.yu
www.glaskim.co.yu

Zavi~aj za povratak- Kragujevac
Kara|or|eva 17
tel.034/ 333-219
e-mail: zavicpo@infosky.net

Jug - Kraqevo, IVKraqeva~ki
Bataqon, lamela, Kej D, lokal 10
tel. 036/334-064
e-mail: agrkovic@yahoo.com

Sveti Spas- Beograd
Balkanska 25 i Makedonska 25
tel.011/ 686-161  011/ 3373-834
e-mail: svetspas@eunet.yu
www.svetspas.org

Sre}na porodica- Ni{,
Du{anov Bazar, kupola, lokal 223
tel. 018/ 547-184
e-mail: vulicevicr@bankerinter.net

Osniva~i i ~lanice Unije

Unija - Beograd, izvr{na kancelarija
Trg Nikole Pa{i}a 9/7
tel: 011/3398-705
e-mail: unijakm@eunet.yu
www.unijairl.org

Unija - Kancelarija u Zve~anu
Bube Mihajlovi} bb
tel: 028/665-150
e-mail: unija.zvecan@sezampro.yu
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